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 ملخص البحث
، حقيقة أن لها مصالح سياسية ودبلوماسية 1947أدركت القيادة الهندية منذ استقلال الهند عام 

ثابتة في منطقة غرب آسيا، وأن شبه القارة الهندية وغرب آسيا قد عانتا طيلة قرون من الهيمنة 
الهندية الاستعمارية، ممّا اوجد توافق بين قادة المنطقتين. فكان نتاج ذلك التوافق المُعارضة 

للاستعمار وللاستيلاء على أراضي الغير بالقوّة، إذ عملت الهند على تقوية الصلات التأريخية مع 
البلدان العربية، وساندتهم في حرب التحرير ضدّ الاستعمار الغربي، فقد ارتكزت سياسة الهند حيال 

 الجغرافي.  غرب آسيا بشكل رئيس إلى تعزيز المصالح الهندية في المنطقة بحكم الجوار
 –في ضوء ذلك، جاء هذا البحث ليُسط الضوء على السياسة الهندية حيال الصرع العربي 

، إذ قُسم إلى ثلاثة محاور رئيسة، تطرق الأول إلى الدبلوماسية الهندية 1973-1967الإسرائيلي 
، في حين تناول المحور الثاني موقف الهند من حرب 1967حيال فلسطين ومصر حتى عام 

 -1968الإسرائيلي ) -، بينما ناقش المحور الثالث موقف الهند من الصراع العربي1967يران حز
1973.) 

تكمُن أهمية البحث في مُحاولتهِ إماطةِ اللثام عن طبيعةِ تلك السياسة الهندية إزاء ذلك الصراع 
ضمُن تحويل التأريخ كله والنتائج التي تمخضت عنه أولاً ، ومدى الإفادة والإعتِبار منهُ ثانياً، كيما ن

إلى تأريخ مُعاصر نُعالج فيه مشاكل الحاضر ونرسم بهِ معالم المُستقبل. على أن البحث حُدد زمنياً 
والنتائج التي  1967(، إذ مثل التأريخ الأول نشوب حرب حزيران 1973-1967بالأعوامِ )

، وموقف الهندي 1973 تمخضت عنها. في حِين مثل التأريخ الثاني اندلاع حرب تشرين الأول

 .منها
 الكلمات المفتاحية: الهند، فلسطين، مصر، إسرائيل.

  
Abstract 

    Since India’s independence in 1947, the Indian leadership has realized 

the fact that it has stable political and diplomatic interests in West Asia, and 

that the Indian subcontinent and West Asia have suffered for centuries from 

colonial domination, which created a consensus between the leaders of the 

two regions. The outcome of that consensus was Indian opposition to 

colonialism and the forcible seizure of other people's lands, as India worked 

to strengthen historical ties with Arab countries and supported them in the 

liberation war against Western colonialism. India’s policy towards West 

Asia was mainly based on promoting Indian interests in the region by virtue 

of geographical neighborhood.                 

In light of this, this research came to shed light on the Indian policy towards 

the Arab-Israeli conflict 1967-1973, as it was divided into three main axes, 

the first dealt with Indian diplomacy towards Palestine and Egypt until 1967, 

while the second axis dealt with India's position on the June War 1967, 

while the third axis discussed India's position on the Arab-Israeli conflict 

(1968-1973).                                                            

      The importance of research lies in his attempt to uncover the nature of 

that Indian policy towards that conflict and the results that came out of it 

first, and the extent of its benefit and consideration secondly, so as to ensure 

that the whole history is transformed into a contemporary one in which we 

address the problems of the present and draw the contours of the future with 

it. However, the research was limited to the years (1967-1973), as the first 

date represented the outbreak of the June 1967 war and the results that 

resulted from it. While the second date represented the outbreak of the 

October 1973 war, and al-Hindi’s position on it.                                                                                                 

Key words: India, Palestine, Egypt, Israel 
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